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برخي معتقدند همسويي فكري و سياسي 
بين مجلس دوازدهم و دولت سيزدهم باعث 
شده اس�ت وظايف مجلس از جمله وظيفه 
نظارتي اين نهاد تحت تأثي�ر قرار گيرد. آيا 
ش�ما اين گزاره را قبول داريد و اگر نه، چه 

دلايلي در رد اين ادعا داريد؟
در عين حالي كه قوا از يكديگر مس��تقل هس��تند و در 
قانون اساسي جمهوري اس��امي ايران هم تفكيك قوا 
به رسميت شناخته شده است، اما همه قوا ذيل عنصر و 
چتري به نام حاكميت و نظام سياسي فعاليت مي كنند. 
با توجه به سياست هاي كلي نظام كه از سوي مقام معظم 
رهبري اباغ شده است، همه قوا موظف هستند اقدامات، 
تصميمات و سياست هاي خود را ذيل سياست هاي كلي 
تعريف كنند، پس در درجه اول اس��تقال قوا به معناي 
دشمني قوا نيست؛ اينكه بعضي ها تاش مي  كنند از اين 
استقال يك نوع رودررويي و درگيري را نتيجه بگيرند، 
رويكرد غلطي است. قوا از هم مستقل هستند، اما حتماً 
بايد باهم هماهنگ و همراه باش��ند، بنابراين همسويي 
و هماهنگي ي��ك پديده بالذات مذموم نيس��ت بلكه در 
چارچوب حاكميت و نظام باي��د اين قوا باهم هماهنگي 
لازم را داشته باشند، كما اينكه در خيلي از كشورهاي دنيا 
كه نظام پارلماني دارند، اصاً دولت زاييده پارلمان است. 
در واقع حزبي كه پارلم��ان را در اختيار مي گيرد، دولت 
را هم تشكيل مي دهد. در دنيا كسي به اين مسئله ايراد 
نمي گيرد. اين هماهنگي دولت و مجلس مزايايي دارد، 
البته ممكن است اشكالاتي هم ايجاد شود. استقال قوا 
به اين معناست كه هر قوه اي كارويژه خود را انجام دهد و 
قوا در كارهاي همديگر دخالت نكنند. اين يك اصل است، 
چون دخالت در امور يكديگر آن نظم و س��امان را به هم 
مي ريزد. من فكر مي كنم همسويي و هماهنگي مجلس 
و دولت باهم چه در اين دول��ت و چه در ادوار مختلف به 
خودي خود امر مذمومي نيس��ت، مگ��ر اينكه جايي كه 
دولت و مجلس باهم هماهنگ هستند، به وظايف خود 

عمل نكنند. 
 منتقدان بيش�تر مس�ئله نظارت را مطرح 
مي كنند كه مجل�س يازدهم ب�ه دليل اين 
همسويي نظارت سفت و س�ختي بر دولت 

اعمال نكرده است.
اين مسئله درست نيست. من به ذهنم مي رسد مجلس 
يازدهم به وظايف نظارتي خود تا جايي كه امكان داشته 
عمل كرده است. بله، قطعاً مجلس با توجه به امور كان 
كش��ور يك مصلحت هايي را در نظر گرفته و مي گيرد. 
سال اول مجلس يازدهم با سال آخر دولت آقاي روحاني 
همزمان شد. گرايشات فكري و سياسي مجلس با دولت 
همسو نبود، اما به دليل مصلحت كشور و اينكه دولت در 
سال آخر خود قرار دارد، مسئله استيضاح وزرا را خيلي 
پيگيري نكرديم، اين معنا و مفهومش اين نبود كه مجلس 
تعلل كرد، بلكه مجلس مصلحت بالاتري را در نظر گرفت، 
يعني مجلس ضمن اينكه امور نظارتي ديگر مثل سؤال 
پرس��يدن را انجام مي داد، حتي در مقطعي بحث سؤال 
از رئيس جمهور مطرح ش��د ولی به س��مت اس��تيضاح 
نرفت، اما در همين دولت س��يزدهم كه همسو هستيم، 
ما استيضاح هاي مختلفي داش��تيم. دوبار وزير صمت را 
استيضاح كرديم كه بار اول دوباره رأي اعتماد گرفت، اما 
در دفعه دوم نمايندگان به فاطمي امين رأي ندادند. در 
مورد وزراي ديگر هم مرتباً سؤال و انتقاد مطرح است و 
نظارت انجام مي شود. معتقد هستم اين همسويي در اين 
دوره به سمتي نرفته است كه كار نظارتي مجلس دچار 

خدشه شود. 
 كس�اني كه اين انتقاد را مطرح مي كنند، از 
فس�اد اخير كه خيلي خبرساز ش�د، مثال 
مي آورند و معتقدند مجل�س در مقابل اين 
مس�ئله س�كوت كرده و ساكت اس�ت. آيا 
مجل�س در مقابل فس�اد موس�وم به چاي 

»دبش« ساكت بود؟
چرا ما ساكت بوديم. نمايندگان اين همه نطق داشتند و 
تذكر دادند. در مسئله چاي دبش به اين مسئله هم بايد 
دقت كنيم كه خود دولت اين فس��اد را كشف و برخورد 
با آن را ش��روع و پرونده را به دس��تگاه قضايي ارس��ال 
كرد. مجلس جايي ورود مي كند ك��ه ناكارآمدي وجود 
داشته باشد يا با فس��اد برخورد نش��ود، در اين صورت 
كميسيون هاي مختلف مثل كميس��يون اصل90ورود 
مي كنند؛ موقعي كه خود دول��ت ورود و پرونده را به قوه 
قضائيه ارس��ال كرد و وزير مربوط كنار گذاشته شد. در 
اين وضعيت مجلس عماً كار نظارتي جدي نمي توانست 

انجام دهد. 
در سال آخر مجلس يازدهم قرار داريم، به 
نظر شما مهم ترين اقدامات مجلس يازدهم 
در بيش از سه سالي كه از عمر مجلس سپري 

شده، كدام اقدامات است؟
مجلس يازدهم به لحاظ قانونگذاري همانطور كه رهبر 
معظم انق��اب فرمودند، ريل گ��ذاري اقدامات دولت را 
انجام مي دهد. شايد اگر بخواهم مهم ترين وجه متمايز 
مجلس را نام ببرم، در كنار نكاتي كه رهبر معظم انقاب 
مبني بر پر تحرك بودن، جوان بودن و انقابي بودن مطرح 
كردند، توجه به مسائل اصلي كشور جزو اقدامات خوب 
مجلس بوده اس��ت. ما از همان ابتداي مجلس، مسائل 
معيش��تي مردم و موضوعات اقتصادي را در دستور كار 
خود قرار داديم و قوانين خوبي هم در اين زمينه تصويب 
شد. قانون جهش توليد مس��كن كه روي زمين مانده و 
مورد بي توجهي قرار گرفته بود، در اين مجلس به تصويب 
رسيد. همين نداشتن سياست مشخص در حوزه مسكن 
در دولت قبل باعث ضربات زيادي به كشور در اين مقطع 
شد. ريل گذاري مناسبي هم در حوزه كسب و كار با قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كس��ب و كار انجام شد. قانون 
مؤثر بعدي قانون توليد دانش بنيان بود. قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي، تعيين تكليف بانك مركزي و در نهايت 
در حوزه سياس��ي و اقتصادي هم قانون اقدام راهبردي 
براي مقابله با تحريم ها تصويب شد. در حوزه جمعيت و 
جواني هم كه سياست كلي نظام بود و همچنين اصاح 
ساختار بودجه و بودجه ريزي، اقدامات خوبي انجام داديم. 
اضافه كنم كه ما بحث رتبه بندي معلمان را كه سال هاي 
زيادي روي زمين مانده بود، نهايي و به نتيجه رسانديم. 
خود برنامه هفتم با ويژگي هاي خاصي كه داشت در اين 

دوره تدوين ش��د. در دولت آقاي روحاني در نوشتن اين 
برنامه تعلل شد و آنقدر دير اقدام كردند كه در نهايت خود 
مجلس ورود كرد، اما در اين دوره به دليل هماهنگي بين 
دولت و مجلس برنامه هفتم به خوبي تهيه و نهايي شد. 

 پرس�ش و ابهام مردم اين است كه چرا اين 
گزارش عملكرد ش�ما و حتي دولت بر س�ر 

سفره زندگي آنان خود را نشان نمي دهد؟
اين حرف از يك منظر حرف درستي اس��ت و ما تأكيد 
داريم هر اقدام و تصميمي از سوي دولت و مجلس و كل 
حاكميت بايد تأثير خود را در سفره مردم نشان دهد، اما 
از آن طرف هم بعضي از مسائل حوزه اقتصاد و معيشت 
مسائلي نيستند كه يك روزه يا چندماهه قابل حل باشند، 
بلكه خروجي و برون داد يك روند چندين ساله هستند 
و حل آنها هم زمانبر اس��ت. نمي تواني��م انكار كنيم كه 
در دهه90 رش��د اقتصادي كشور س��رجمع منفي بوده 
و حجم اقتصاد ما در نتيجه اين مس��ئله كوچك ش��ده، 
اين در حالي اس��ت كه جمعيت كش��ور هم زياد شده، 
از سوي ديگر تحريم ها هم به كش��ور آسيب زده است. 
سال1398 كه مجلس يازدهم بر سركار آمد، ما قوانيني 
كه تصويب مي كرديم، اصاً دولت قبول نداش��ت. قانون 
اقدام راهبردي را اصاً دولت روحاني قبول نداشت. بعداً 
دولت اعام كرد اين قانون دست ما را در مذاكرات پر كرد. 
قانون جهش توليد مسكن را كه تصويب كرديم، دولت 
وقت اصاً قبول نداشت، تازه از زمان روي كارآمدن دولت 
سيزدهم ما توانستيم با همراهي دولت قوانين خوبی را 
تصويب و عملياتي كنيم، منتها با همه اين نكات يك دهه 
رشد اقتصادي منفي بازتاب و انعكاس خود را در كشور 
دارد و نمي توان اين اثرات را ناديده گرفت. به عنوان مثال 
ما در بحث مسكن، قانون جهش توليد مسكن را تصويب 
كرديم اما خب دولت قبل خيل��ي اين قانون را عملياتي 
نكرد و تازه از دولت سيزدهم حوزه مسكن رونق گرفت. 
من با آمار و شاخص عرض مي كنم كه وضعيت مسكن در 
حوزه ساخت وساز مسكن و مهار قيمت مسكن بهتر شده 
است. نظرسنجي ای كه مركز پژوهش هاي مجلس انجام 
داده است، نش��ان مي دهد اميدواري مردم به عدم تغيير 
قيمت مسكن نسبت به ديگر حوزه ها بيشتر است. يك 
بخشي از قيمت مسكن ناشي از تورم انتظاري بود كه با 

همين اميدواري اين تورم مهار ش��ده است. با همه اين 
اقدامات خودمان معتقد هس��تيم آنطور كه بايد و شايد 
شرايط اقتصادي مطلوب نشده، اما ريل گذاري مجلس و 
اقدامات دولت باعث شده است شيب تورم كاهشي شود. 

رشد نقدينگي هم مهار شده است. 
 يكي از مسائل مهم مورد توجه مردم، مسئله 
خودرو است. چرا واردات خودروي خارجي 
به نتيجه نرسيده است و در هفته هاي اخير 
هم شاهد افزايش قيمت خودروهاي داخلي 

هستيم؟
در حوزه واردات خودرو در مجلس طرح  هاي خوبي انجام 
داديم. ما در مجلس قطعاً مخالف توليد ملي نيس��تيم و 
معتقديم توليد ملي بايد تقويت شود، اما از طرف ديگر هم 
با انحصار و بي كيفيتي مخالف هستيم. اينكه مردم نتوانند 
از تكنولوژي هاي روز استفاده كنند، مخالف هستيم. در 
حوزه اج��راي مصوبه مجلس در بحث خ��ودرو ما دچار 

اعمال سايق مختلف شده ايم. 
 اما برخي كه در حوزه اجرا هستند، معتقدند 

كشور ارزي براي واردات خودرو ندارد؟
چطور در حوزه هاي ديگر ارز هست، براي خودرو نيست. 
نكته بعدي اينكه بالاخره بعضي از ايراني هايي كه خارج 
از كشور هستند، حاضرند با ارزي كه منشأ خارجي دارد، 
خودرو وارد كنند و بايد اين مس��ئله را تسهيل كنيم. در 
حال حاضر هم بس��ياري از قطعات خودروهاي داخلي 
هم با ارز وارد مي شود، بنابراين مسئله كمبود ارز مطرح 
نيست. مشكل ما مسئله مديريت است. من خودم شخصاً 
معتقد ب��ه واردات بي رويه خ��ودرو نيس��تم، اما معتقد 
هستم براي تنظيم بازار داخل بايد خودرو وارد كنيم كه 
خودروساز داخلي فكر نكند در انحصار كامل است، ضمن 
اينكه بخش��ي از اين واردات هم به همين خودروسازها 

محول شده است تا نكات آنها هم مدنظر قرار گيرد. 
 به عملكرد مجل�س يازدهم در مجموع چه 

نمره اي مي دهيد؟
در مجموع نمره16 را مي دهم. 

 وارد س�ؤالات انتخاباتي ش�ويم. شما با دو 
جريان جماران و شريان چه نسبتي داريد؟

من در ش��ريان عضويتي ندارم اما در جماران به عنوان 

رئيس شوراي سياستگذاري فعال هستم. 
 اين دو تفاوتي باهم دارند؟

دو جريان متفاوت هستند.
 از لحاظ گفتماني چطور؟

ح��الا از منظر گفتمان��ي، جبهه انق��اب بالاخره طيف 
وس��يعي هس��تند كه باهم نس��بت دارند. ممكن است 
در س��ايق، آدم ها و اهداف تفاوت هايي داش��ته باشند، 
اعضای شريان از دوس��تان خوب ما هستند اما من عضو 

شريان نيستم. 
 الان بيش�ترين دغدغه در مورد انتخابات 
مجلس دوازدهم مسئله رقابت و مشاركت 
است. رهبر معظم انقلاب هم بر اين دو مؤلفه 
بس�يار تأكيد دارند. آقاي موسوي رقابت و 
مشاركت در انتخابات اسفند چگونه محقق 

مي شود؟
مش��اركت به نظر من روند و موضوعي است كه بالاخره 
مؤلفه هاي مختلف در آن تأثيرگذار است. عملكرد كلي 
دستگاه هاي نظام هم در اين مسئله تأثير دارد. اميدواري 
مردم به آينده و رقم خوردن تحول در نتيجه انتخابات از 
مؤلفه هاي مؤثر در انتخابات هستند. نحوه عمل نخبگان 
و خواص هم در انتخابات مهم است، به اين معنا كه عنصر 
مش��اركت را تبديل به يك مزيت و فرصت كنيم، وگرنه 
شما ممكن است مشاركت بالايي هم داشته باشيد، اما 
مثل1388 با عملكرد نامناسب بازيگران به تهديد تبديل 
شود. رقابت يك وجه مشاركت اس��ت و همه مشاركت 
نيست. بگذاريد در اين زمينه مثالي بزنم. ما بعد از انقاب 
اسامي شايد رقابتي ترين انتخابات را انتخابات شوراي 
شهر دوم بدانيم كه همه طيف هاي سياسي در آن حضور 
داش��تند، اما تنها 12 درصد مردم مشاركت كردند، پس 

مشاركت يك امر چندمؤلفه اي است. 
 رهبر معظم انقلاب فرمودند سلايق مختلف 
در انتخابات باش�ند. آيا همه س�لايق الان 

حضور دارند؟
 شوراي نگهبان حزبي بررسي نمي كند، بلكه شاخص هاي 
قانوني را مدنظر قرار مي ده��د. در همين مجلس كه نام 
انقابي بر خود گذاشته است، چند نفر ردصاحيت شدند. 
من قضاوتي در اين زمينه ن��دارم، چون اطاعاتي ندارم. 

فكر مي كنم برخي از جريانات سياس��ي هم مي خواهند 
خ��ود را در داخل نظ��ام تعري��ف كنند و هم ب��ه نوعي 
اپوزيسيون نظام باش��ند، اما در مجموع با همين فضاي 

فعلي، ما انتخابات رقابتي خواهيم داشت. 
 گفت وگويي ب�ا آقاي منص�ور حقيقت پور 
داش�تيم و او معتقد ب�ود از اصلاح طلبان و 
اعتدالي ها 20 تا 30نفر در كل كش�ور تأييد 

شده اند، نظر شما چيست؟
من اتفاقاً معتقد هستم اينگونه نيس��ت. در حال حاضر 
بيش از 13 هزار نف��ر در كل كش��ور در انتخابات نامزد 
هستند. بالاخره از بين اين افراد اين جريانات مي توانند 
انتخاب كنن��د و افراد را در فهرس��ت خود ق��رار دهند. 
اصولگرايان ه��م كه لزوم��اً فهرس��ت خ��ود را از افراد 
شناخته ش��ده حزبي نمي بندند. من فكر مي كنم برخي 
از چهره هاي سياس��ي به يك ج��ور مظلوم نمايي عادت 
كرده اند، وگرنه اصاح طلب ها و اعتدالي ها اگر بخواهند 
فهرس��ت دهند، گزينه دارند. در مجل��س دهم كه اين 
جريانات فهرس��ت انتخابات��ي اميد را دادن��د و رأي هم 

آوردند، مگر همه شناخته شده حزبي بودند. 
 برنامه و راهب�رد انتخاباتي جم�اران براي 
انتخاب�ات مجل�س دوازدهم چيس�ت، آيا 

فعاليت هاي خود را شروع كرده ايد يا نه؟
بله ما در جماران كميته انتخاباتي خود را فعال كرده ايم. 
همايش بزرگ  هزار نف��ري هم برگزار كردي��م، در اين 
همايش حضور نخبگان و جوانان بسيار محسوس بود. با 
گروه هاي همسو جلسات مشتركي را داريم تا در نهايت 
به صورت جبهه اي وارد انتخابات ش��ويم. رويكرد ما در 
جماران فعاليت جبهه اي و همگرايي با نيروهاي همسو 

است. رويكرد ما وحدت با جريان كلي انقاب است. 
 برخي با انتساب جماران و شريان به بذرپاش 
معتقد هستند دولت با اين جريانات به دنبال 
اعمال اثرگذاري در انتخابات است. شما اين 

تحليل را قبول داريد؟
اين هم از آن حرف هايي است كه زده مي شود، بالاخره 
برخي آدم ها در فضاي سياسي فعاليت دارند و جريانات و 
احزاب هم مدام در حال تغيير و تحول هستند. آدم هايي 
كه در اين جريانات هس��تند، هر كدام هويتی مس��تقل 
دارند. در طول زمان اين اهداف ممكن است يكي باشد يا 
تغيير كند. اصولاً بقيه فعاليت هاي جبهه اي هم به همين 
صورت است. خود شانا )شوراي ائتاف نيروهاي انقاب( 
هم يك فعاليت جبهه اي اس��ت. جماران وجود داشت، 
خب شريان شكل گرفت، دوستان ما احساس كردند بايد 
مجموعه جديدي شكل دهند. آقاي بذرپاش يك موقعي 
در جماران حضور داشت و رئيس شوراي سياستگذاري 
جماران بود، اما الان حضور ندارد، البته از لحاظ گفتماني 
و فكري نزديك هس��تيم و آقاي بذرپاش را هم دوست 
داريم. ما خودمان را به جريان كلي جبهه انقاب نزديك 
مي دانيم؛ چتر فراگيري كه در انتخابات گذش��ته شكل 
گرفت و هم��ه از پايداري تا پيش��رفت و عدالت در ذيل 
آن بودند، ما چني��ن مدلي را مي پس��نديم، البته بدون 
سهم خواهي و وحدت بر اساس ش��اخص ها، اما اگر قرار 
باشد اين چتر شكسته و ش��خصي شود يا يك جريان بر 

عمود خيمه قائم شود، ما اين را نمي پذيريم. 
 برخي درون جبهه انقلاب معتقد هس�تند 
اگر حض�ور اصلاح طلب�ان كمرنگ باش�د، 
شايد راهبرد خوبي باش�د كه شاهد رقابت 

درون جرياني باشيم.
رقابت درون گفتماني ايرادي ن��دارد. بالاخره طيف هاي 
مختلف جريان انقاب هستند و ما كه نمي توانيم انحصار 
ايجاد كنيم. ما كه نمي توانيم بگويي��م حتماً بياييد با ما 
وحدت كنيد، اما يك روال معقول��ي در همه دنيا وجود 
دارد كه وقتي يك رقابت جبهه اي سنگينی وجود دارد، 
گروه هاي همس��و اختافات را كنار می گذارند و همسو 
می ش��وند. رقابت دروني هم به پوياي��ي جرياني منجر 
مي ش��ود. ما موفقيت را در وحدت مي بينيم، مگر اينكه 
عده اي بخواهند وحدت را ابزاري ب��راي حذف ديگران 

قرار دهند. 
 چنين چيزهايي مشاهده مي شود؟

بالاخره كم وبيش ما مي بينيم و هميش��ه وجود داشته 
اس��ت. بعضي ها به دنب��ال انحصار و برخ��ورد حذفي با 
ديگران هستند، ما اين رويه را نمي پسنديم. اگر ببينيم 
چني��ن اتفاقي می افت��د، در درجه اول با رايزني س��عي 
مي كنيم حل كنيم، اما اگر اصرار بر اين رويه باشد، ما هم 
بين خودمان و نيروهاي مجموعه خودمان فكر مي كنيم 

كه توانايي ورود تما م قد به رقابت را داريم.  
 چرا وحدت در جري�ان اصولگرايي همواره 

داراي موانعي است و مشكل ساز مي شود؟
 خب اين امر مفصل است. ما حزب قوي در كشور نداريم. 
همين امر باعث شكل گيري احزاب فصلي در كشور شده 
اس��ت، بنابراين ما محبور مي ش��ويم فرايند انتخابات را 
يك ماهه انج��ام دهيم. بحث بع��دي انحصارطلبي يك 
عده در جريان انقاب است. برخي خود را محور حق قرار 

مي دهند و مي گويند شما بايد با ما وحدت كنيد. 
 جريان اصلاح طلب هم به نحله هاي مختلفي 
تقسيم شده است و برخي به دنبال تحريم 
انتخابات هستند. تحليل شما در مورد اين 

طيف راديكال اصلاح طلبان چيست؟
آن فردي كه مسئله تحريم انتخابات را مطرح مي كند، 
اصاً اصاح طلب نيست. من اسمي روي آنها نمي گذارم، 
اما به نظرم بايد يك اسمي براي خود انتخاب كنند چراكه 
ديگر اس��تفاده از عنوان اصاح طلبي درس��ت نيس��ت. 
اصاح طلب و رفرميس��ت كسي اس��ت كه نظام موجود 
را قاب��ل اصاح مي داند و س��عي مي كن��د در چارچوب 
آن نظام به اصاحات اقدام كن��د، وگرنه اينكه من خود 
را اصاح طل��ب بنامم و از مزاياي آن اس��تفاده كنم و در 
برخي مواضع در جبهه مخالف قرار بگيرم، نفاق اس��ت. 
مس��ير اصاح طلبي صندوق رأي است. اصاح طلبي در 
همه جاي دنيا با اقدام پارلمانتاريستي شناخته مي شود. 
نمي توانيم بگوييم اصاح طلبيم اما با صندوق رأي قهر 
 كنيم. شرط و شروط گذاش��تن براي نظام هم باز از آن 
كارهاست. ادا و اصول است. كسي كه خود را اصاح طلب 
مي داند، بايد فهرست دهد. آن جرياني كه صندوق رأي 
را تحريم مي كند، حتماً اصاح طلب نيست و بايد در يك 

طيف ديگر او را ديد.

انتخابات اسفند در گفت وگوي تفصيلي »جوان« با سيدنظام الدين موسوي

اصلاح طلبي با »تحريم انتخابات« سازگار نيست
دولت روحاني قانون جهش توليد مسكن را »بايگاني« كرده بود

حميدرضا نيک عهد |  جوان

س�يدنظام الدين موسوي با س�وابق رسانه اي ش�ناخته مي ش�ود. مديرمسئولي 
روزنامه ج�وان و مديرعامل�ي خبرگزاري ف�ارس از جدي ترين س�وابق فعاليت 
رس�انه اي وی در طول سال هاي گذشته اس�ت. او از ميدان رس�انه، رداي وكالت 
پارلمان بر ت�ن كرد و جزو فعال تري�ن نمايندگان در فضاي مجازی هم محس�وب 
مي ش�ود. گفت وگو ب�ا وی دو بخ�ش مش�خص دارد؛ در بخ�ش اول ب�ه عملكرد 
مجلس يازدهم پرداختيم و اينكه همس�ويي بين دول�ت و مجلس آيا تيغ نظارت 
وكلاي مل�ت را كند ك�رده يا خي�ر كه موس�وي با قاطعي�ت كندي تي�غ نظارت 
بهارستان نشينان بر مس�تأجران پاس�تور را رد مي كند. در بخش دوم به مسئله 
انتخابات و فعاليت هاي انتخاباتي »جم�اران« )جريان مردمي انقلابي رويش هاي 

آگاه و نواندي�ش(- تش�كيلاتي ك�ه او در آن فعال اس�ت- پرداختيم. موس�وی 
برخلاف ش�ايعات مي گويد هيچ ارتباطي با »ش�ريان« )ش�بكه راهب�ردي ياران 
انقلاب اسلامي( ندارد، اما جماران چرا، او رئيس ش�وراي سياستگذاري جماران 
است. موسوی در پاس�خ به اين پرس�ش كه نس�بت بذرپاش با جماران چيست، 
مي گويد: بذرپاش را دوس�ت داري�م اما او ارتباط تش�كيلاتي با جم�اران ندارد. 
به رس�م عادت مألوف در مصاحب�ه  با فعالان سياس�ي، از او هم در م�ورد تحريم 
انتخابات پرسيديم كه معتقد بود: بر اساس تعريف كلاسيک اصلاح طلبي، كسي 
كه انتخابات را تحريم كند، ديگر اصلاح طلب نيست و »من نمي گويم برانداز است 
اما بايد نام مناس�ب خود را پيدا و رداي دروغين اصلاح طلبي را از تن به در كند.«

جعفر برزگر
  گفت وگو

س�ال1398 كه مجل�س يازدهم بر 
سركار آمد، ما قوانيني كه تصويب 
مي كردي�م، اص�لًا دول�ت قب�ول 
نداش�ت. قانون اقدام راهبردي را 
اصلًا دولت روحاني قبول نداش�ت. 
بعداً دولت اع�لام كرد اي�ن قانون 
دس�ت م�ا را در مذاكرات پ�ر كرد

مس�ير اصلاح طلبي صن�دوق رأي 
اس�ت. اصلاح طلب�ي در همه جاي 
دني�ا ب�ا اق�دام پارلمانتاريس�تي 
ش�ناخته مي ش�ود. نمي تواني�م 
بگوييم اصلاح طلبيم اما با صندوق 
رأي قه�ر  كني�م. ش�رط و ش�روط 
گذاش�تن ب�راي نظ�ام هم ب�از از 
آن كارهاس�ت. ادا و اصول اس�ت. 
كس�ي ك�ه خ�ود را اصلاح طل�ب 
مي داند، باي�د فهرس�ت دهد. آن 
جرياني كه صن�دوق رأي را تحريم 
مي كند، حتماً اصلاح طلب نيس�ت 
و بايد در يک طي�ف ديگر او را ديد

ي�ک روال معقول�ي در هم�ه دنيا 
وجود دارد ك�ه وقتي ي�ک رقابت 
جبه�ه اي س�نگينی وج�ود دارد، 
گروه هاي همس�و اختلافات را كنار 
می گذارن�د و همس�و می ش�وند. 
رقابت دروني هم به پويايي جرياني 
منجر مي ش�ود. ما موفقي�ت را در 
وح�دت مي بيني�م، مگ�ر اينك�ه 
عده اي بخواهند وح�دت را ابزاري 
براي ح�ذف ديگ�ران ق�رار دهند

در حوزه واردات خودرو در مجلس 
طرح  هاي خوب�ي انج�ام داديم. ما 
در مجلس قطعاً مخالف توليد ملي 
نيستيم و معتقديم توليد ملي بايد 
تقويت ش�ود، اما از طرف ديگر هم 
ب�ا انحص�ار و بي كيفيت�ي مخالف 
هس�تيم. اينك�ه م�ردم نتوانند از 
تكنولوژي هاي روز استفاده كنند، 
مخالف هس�تيم. در ح�وزه اجراي 
مصوبه مجلس در بح�ث خودرو ما 
دچار اعمال سلايق مختلف شده ايم

اس�تقلال قوا ب�ه معناي دش�مني 
قوا نيس�ت؛ اينك�ه بعضي ها تلاش 
مي  كنن�د از اي�ن اس�تقلال ي�ک 
ن�وع رودرروي�ي و درگي�ري را 
نتيج�ه بگيرن�د، رويك�رد غلطي 
اس�ت. قوا از هم مس�تقل هستند، 
ام�ا حتم�اً باي�د باه�م هماهنگ و 
همراه باش�ند، بنابراين همس�ويي 
و هماهنگ�ي ي�ک پدي�ده بالذات 
مذموم نيس�ت بلك�ه در چارچوب 
حاكميت و نظام باي�د اين قوا باهم 
هماهنگي لازم را داش�ته باش�ند

قان�ون جه�ش توليد مس�كن كه 
روي زمين مانده و مورد بي توجهي 
قرار گرفته ب�ود، در اين مجلس به 
تصوي�ب رس�يد. همين نداش�تن 
سياست مشخص در حوزه مسكن 
در دول�ت قب�ل باع�ث ضرب�ات 
زيادي به كش�ور در اين مقطع شد. 
ريل گذاري مناس�بي هم در حوزه 
كس�ب و كار با قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كس�ب و كار انجام ش�د


